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پیانو،  ویلون و برخی از سازهای بادی 
ادواتی هســتند که به طور کم و بیش 
جایگاه خود را در موســیقی ایرانی پیدا 
کرده اند. اما در میان ســازهای مذکور، 
شــاید پیانو )حتی با وجود تلاش های 
زنده یاد جــواد معروفی و دیگر بزرگان( 
در رابطه با بهره گیری از آن در موسیقی 
کلاسیک غربی و موسیقی دستگاهی 
ایران وضعیــت بلاتکلیف تری دارد که 
این عدم قطعیت مقوله آموزش آن را  نیز 
با اشکالاتی مواجه کرده است. معمولا 
مدرسان و علاقمندان ســاز پیانو برای 
یادگیری موســیقی کلاسیک غربی یا 
فراگیری آن براساس موسیقی دستگاهی 
ایران دچار ســردرگمی هستند و این 
وضعیت در آینده اشــکالات بیشتری 
را رقم خواهد زد.یلــدا صمدی، نوازنده 
پیانو که در امر تدریس ســابقه ای چند 
ساله دارد و طی چند سال اخیر در زمینه 
فعالیت های اجرایی با هنرمندان متعدد 
همکاری داشــته، به تازگــی آکادمی 
آموزشی خود را به اتفاق رضا تاجبخش، 
نوازنده و مدرس موسیقی، تاسیس کرده 
اســت.صمدی در گفتگو با ایلنا، ضمن 
توضیح درباره فعالیت های اخیر خود از 
جزئیات و ویژگی های شیوه اش در امر 
آموزش و نحوه فعالیت آکادمی اش گفت.

***
از فعالیت هــای اخیرتــان 
بگویید و درباره آثــار تولیدی و 
همکاری هایتان با هنرمندان کمی 

توضیح دهید. 
پس از آنکه درگیر ویروس کرونا شدیم 
متاســفانه همه اجراها کنسل شد. قرار 
بود در اسفندماه 98 اجرا داشته باشیم. 
همچنین قرار بود سال 1399 با ارکستر 
زنده یاد ناصر چشم آذر در شهرهای غیر 
تهران تور کنســرت برگزار کنیم، ولی 

متاسفانه همه این ها کنسل شدند. شخصا 
هم طی مدت زمان کرونا، فعالیت اجرایی 
نداشتم اما در زمینه ضبط آثار کارهایی 
انجام داده ام. مشغول ضبط آلبومی هستم 
که به همراهی دوســت هنرمندم آقای 
امین غفاری تولید شــده و قرار است به 
زودی منتشر شود. آقای غفاری سرپرست 
کوارتت زهی خلیج فارس هستند و من به 
عنوان نوازنده میهمان کنارشان هستم. 
آقای سیاوش بهبهانی هم خواننده قطعات 
هســتند و صهبا امینی کیا آهنگساز و 
تنظیم کننده آنهاست. این مجموعه در 

آمریکا منتشر خواهد شد.
سوال مهمی که در رابطه با پیانو 
وجود دارد این است که آیا این ساز در 
موسیقی ایرانی به تکامل و قطعیتی 
که باید رسیده یا اینکه دچار نوعی 

بلاتکلیفی و شلختگی است؟
متاسفانه در ایران نسبت به سبک 
کلاسیک نگاه متعصبانه ای وجود دارد. 
یعنی مثلا همه پیانیست ها باید به سبک 
کلاسیک ساز بزنند یا اصلا ساز نزنند! 
من با ایــن قضیه خیلــی مخالفم. من 
براساس سلیقه شخصی با تغییر کوک 
پیانویی که در موسیقی ایرانی استفاده 
می شود، موافق نیستم. البته نمی توانم 
دراینباره قطعی نظر دهم، چون قطعا 
اساتید بزرگی داشــته ایم که این کار را 

انجام داده  اند.
پس آنچه در رابطــه با پیانو و 
موســیقی ایرانی مورد موافقت 

شماست، چیست؟
من تلفیق موســیقی ایرانی با ساز 
پیانو را دوســت دارم. من می گویم اگر 
قرار است در یک موسیقی ایرانی از ساز 
پیانو استفاده شود، از آن به عنوان سنتور 
استفاده نشود؛ بلکه همان پیانو باشد. 
یعنی هارمونی و رنگ آمیزی هایی را که 

می شود با پیانو به ارکستر داد، بشنویم. 
این اتفاق جدا از بعد هنری و تخصصی 
می تواند موسیقی ما را بین المللی کند. 
اســتفاده از ســاز پیانو و تلفیق فضای 
هارمونی موســیقی غربی با موسیقی 
ایرانی ایــن امکان را ایجــاد می کند تا 
موســیقی را از ایران به دیگر کشورها 
صادر کنیم، اما لازمه این کار دانش است.
این اتفاق، یعنی اســتفاده از 
ساز پیانو در موســیقی ایرانی و 
اجراهای بین المللی قبلا رخ نداده؟ 
و اساتید گذشته چنین تجربیاتی 

نداشته اند؟
نمی گویم نبــوده و قطعــا چنین 
تجربه هایی وجود داشته، اما کمتر اتفاق 
افتاده است. یکی از علت های این اتفاق 
این است که سلیقه شنوایی مردم خیلی 
به این موضوع عادت ندارد. اگر بتوانیم 
سطح سلیقه مخاطبان را بالا ببریم، قطعا 

ذوق اساتیدمان هم بیشتر خواهد شد.
چه شد که تصمیم گرفتید مقوله 

تدریس را مستقل ادامه دهید؟
به این فکر می کردم حاصل تجربیات 
این همه ســال فعالیــت را در فضای 
مناسب تری ارائه کنم. مناسب تر از این 

جهت که ایده ها و طرح هایم را در قالبی 
که می خواهم، پیاده نمایم. کلا همیشه به 
این موضوع که آکادمی یا آموزشگاه هایی 
داشته باشم، فکر می کردم و در نهایت به 
این نتیجه رسیدم که وقت انجام این کار 

فرارسیده است. 
 اصولا در ایران برای کســب 
مجوز تاسیس آموزشگاه موسیقی 
مشــکلاتی وجود دارد. در این 
زمینه چه وضعیتی را پشــت سر 

گذاشتید؟
 باید از دوســتان عزیز وزارت ارشاد، 
تشکر کنم، چون زمانی که در جریان ایده 
ما قرار گرفتند،  برای انجام کارها خیلی به 
ما کمک کردند. واقعا اگر محبت مسئولان 
ارشــاد نبود هیچوقت نمی توانستیم 
آموزشگاه را تاسیس کنیم. پروسه مجوز 
ما روال عادی را طی کرد، یعنی ما همان 
مراحلی را طی کردیم که دیگران برای 

کسب مجوز طی می کنند.
البته اعتبار و کارنامه هنرمندان 
و متولیان امر آموزش در نوع اخذ 

مجوزها تاثیر بسیار دارد.
بله و خب من سال هاست در عرصه 
موســیقی فعالیت می کنم و آقای رضا 
تاجبخش هم قطعا پیشکســوت من 
هستند. ایشان اولین پیانیستی هستند 
که من در زندگی ام دیده ام. به هرحال 
آقای تاجبخش بود کــه به نوعی باعث 
شد پیانیست شــوم. تقریبا سه ، چهار 
سال پیش بود که ایشان به من پیشنهاد 
همکاری دادند،  منتهی من برای این کار 
شرایط لازم را نداشــتم. شیوع کرونا و 
اتفاقات مربوط به آن باعث خانه نشینی 
من و بسیاری دیگر از دوستان شد، که 
این اتفاق به من کمک کــرد تا بتوانم و 
فرصت این را داشــته باشم که کارهای 
مربوط به تاسیس آکادمی را انجام دهم. 

همیشه می گویم کرونا برای من موجب 
بروز اتفاقات خوبی شده است.

اما کرونا ضررهای بســیاری 
هم به آموزشــگاه ها و وارد کرده 
و تعدادی از مراکــز موجود را به 

تعطیلی کشانده است.
بله اما برگــزاری کلاس های آنلاین 
اتفاقی است که در نوع خود بد نیست. در 
آکادمی هم از این فرصت بهره برده ایم. 
حال هم می توان گفت آکادمی محدود به 
منطقه ای خاص و فقط  تهران نیست. من 
هنرجویی دارم که امیر معتمدی نام دارد 
و ساکن کشور انگلیس است. ایشان زمانی 
که متوجه شــدند می خواهیم آکادمی 
تاسیس کنیم به ما پیشنهاد شراکت دادند. 
ما توانستیم علاوه بر شعبه ای در تهران،  به 
طور همزمان شعبه لندن را هم راه اندازی 
کنیم. البته اینگونه نیست که شعبه لندن 
فقط با ما تعامل داشــته باشد،  بلکه این 
امکان وجود دارد که همه هنرجویان ما در 
سراسر دنیا در آمریکا، استرالیا و هر کشور 
دیگر چه با استادان داخل کشور و چه با 
استادان ساکن انگلستان ارتباط برقرار 
کنند. حتی مثلا هنرجویان ما در استرالیا 
یا هر جای دیگر می توانند با اســتادان ما 
در کانادا کلاس بردارند. در کل ســعی 
کرده ایم خیلی بین المللی به این موضوع 

فکر کنیم.
اما برگزاری کلاس های آنلاین 
موسیقی اشکالات و معایبی هم 
دارد. به هرحــال آموزش مقاطع 
ابتدایی موسیقی به دلیل تاکید 
بر دست گرفتن درست ساز و نوع 
استایل هنرجو به مواجهه حضوری 
نیاز دارد. با چنین مشکلاتی چگونه 

کنار آمدید؟
 این مســئله وجود دارد. اما شرط ما 
برای عزیزانی که در شــهرهای مختلف 
ایران حضور دارند این اســت که ماهی 
یک بار به آموزشگاه تشــریف بیاورند و 
به صورت حضوری در کلاس شــرکت 
کنند. اما این امکان برای افرادی که ساکن 
کشورهای دیگر هســتند وجود ندارد؛ 
بنابراین کار معلم برای تدریس سخت تر 
می شود. یعنی معلم مجبور است  هرآنچه 
که باید حضوری آمــوزش دهد را آنقدر 
تصویرسازی کند و آنقدر توضیح دهد تا در 
نهایت هنرجو آن را لمس کند و یاد بگیرد. 
آموزش آنلاین نسبت به کلاس حضوری 

دو تا سه برابر از معلم انرژی می گیرد.
اینگونه به نظر می رســد که 
شیوه آموزش و نوازندگی پیانو در 
ژانرهای مختلف دچار سردرگمی و 
بلاتکلیفی است! بر همین اساس آیا 
می توان پیانو را بر اساس تفکیک 
ژانر آموزش داد؟ شما چگونه به این 

بخش بندی رسیده اید؟

 من خودم با موضوعی که می گویید 
درگیری های زیادی داشته ام. در ابتدا 
بگویم که شیوه و روش تدریسم بر اساس 
موسیقی کلاسیک است. به طور مثال 
خواننده ای پیش من می آمد و می گفت 
من نمی خواهم باخ بنوازم و چرا باید این 
کار را کنم؟! من فقط می خواهم آکورد 
گرفتن را یاد بگیرم و با آن بخوانم. من در 
پاسخ می  گفتم اصلا بلد نیستم اینگونه 
درس بدهم،  بلکه فقط می توانم بر اساس 
سیستم کلاسیک آموزش دهم. اتفاقات 
این چنینی زیاد رخ می دهد. در نهایت 
پــس از صحبت هایی که داشــتیم به 
آموزش پیانو بر اســاس تفکیک ژانرها 
فکر کردیم، تا هم تکلیف هنرجویی که 
نزد ما می آید روشن شود و هم معلم ما 
برای چگونگی آموزش تکلیفش را بداند.

در صــورت ایــن تفکیک به 
رپرتوارها و آثاری مناسب با سطح 
هنرجویان نیاز دارید. این کاستی 

را چگونه مرتفع کرده اید؟
 به طور مثال قطعات پاپ تنظیم های 
خیلی خوب و قابل تدریسی ندارند و اگر 
غیر از این است، لااقل من با چنین آثار قابل 
قبولی مواجه نشده ام. بر همین اساس طی 
صحبت هایی که با آقای تاجبخش داشتیم 
به این نتیجه رسیدیم که قطعات پاپ را 
مجموعه خودمان دوباره تنظیم کنند. یا 
به طور مثال خانمی که مادر دو بچه است 
می خواهد بیاید و پیانو یاد بگیرد. چنین 
فردی قرار نیست تحصیلات آکادمیک 
داشته باشد و قرار هم نیست یک پیانیست 
حرفه ای باشد. او فقط قرار است موسیقی را 
بفهمد و آن را درست بیاموزد و از کاری که 
می خواهد انجام دهد لذت ببرد. بر اساس 
تفکیک ژانرهایی که مدنظر داریم چنین 
افرادی را به استادی معرفی خواهیم کرد 

که موسیقی پاپ تدریس می کند.
در آکادمی  با مقوله ســاز چه 
کردید؟ به هرحال پیانو ساز گرانی 

است و تامین مسئله مهمی است.
 ما بهترین ســازهای ممکن را تهیه 
کنیم و بــه هنرجویان ایــن امکان را 
می دهیم تا پیش ما تمرین کنند. البته 
این به آن معنا نیست که در منزل ساز 
نداشته باشند. مثلا اگر سازشان مناسب 
نیست می توانند بخشی از تمرینشان را 

در آکادمی انجام دهند.

نوازنده و مدرس پیانو: 

 باید به »موسیقی ایرانی« »هارمونیک« فکر کنیم 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

 متاسفانه در ایران نسبت 
به سبک کلاسیک نگاه 

متعصبانه ای وجود دارد. 
یعنی مثلا همه پیانیست ها 
باید به سبک کلاسیک ساز 

بزنند یا اصلا ساز نزنند!

تلفیق موسیقی ایرانی با 
ساز پیانو خوب است، اما اگر 
قرار است در یک موسیقی 
ایرانی از ساز پیانو استفاده 
شود، از آن به عنوان سنتور 
استفاده نشود؛ بلکه همان 
پیانو باشد. یعنی هارمونی 

و رنگ آمیزی هایی را که 
می شود با پیانو به ارکستر 

داد، بشنویم
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کارتونیست  و طراح مشهور درگذشت
 خداحافظی کامبیز درمبخش

 با آدمک هایش
کامبیز درمبخش، 
هنرمند پیشکسوت 
کاریکاتور که وضعیت 
جســمی ناپایداری 
داشت، دیروز پانزدهم 
آبان ماه بــر اثر کرونا 
از این جهان رخت بربست.کامبیز درمبخش زاده 
8 خرداد 13۲1 در شیراز طراح، کاریکاتوریست و 
گرافیست است. او برنده چندین جایزه بزرگ معتبر 
جهانی است و تاکنون چندین نمایشگاه مستقل 
از آثارش در کشورهای مختلف جهان برگزار شده 
 است.درمبخش ۷9 سال داشــت و از نام آورترین 
هنرمندان هنرهای تجســمی در رشته طراحی و 

کاریکاتور بود.
آثار مرحوم درمبخــش در موزه های هنرهای 
معاصر تهران، فرهنگستان هنر خانه صبا، کتابخانه 
ملی، مان هنر نو، موزه ســندیکای گرافیست های 
ایران، موزه آوینیــون پاریس، موزه کاریکاتور بازل 
سوئیس، موزه کاریکاتور گابروو در بلغارستان، موزه 
هیروشیما در ژاپن، موزه ضدجنگ یوگسلاوی، موزه 
کاریکاتور استامبول ترکیه، موزه کاریکاتور ورشو در 
لهستان و مجموعه شهرداری شهر فرانکفورت آلمان 

نگهداری می شود.
 خلاقیت؛ مشخصه اصلی
 و همیشگی آثار اوست

محمود شالویی؛ سرپرست معاونت امور هنری؛ 
در پیام تسلیتی برای درگذشت کامبیز درم بخش 
هنرمند و کاریکاتوریســت نوشته است: »کامبیز 
درم بخش اهل دیدن بود، دنیای پیرامون، پدیده ها 
و ناراستی های فرهنگی و اجتماعی و انسانی را دقیق 
می دید و خلاقانه در طرح ها و کاریکارتوهایش بیان 
می کرد. خلاقیت مشخصه اصلی و همیشگی آثار 
درمبخش است، نگاه و قلمش به همه آثارش وجوه 
مشترکی داده اما خلاقیت که عنصر جدانشدنی در 
کارهای این هنرمند است هر اثری را از دیگری متمایز 
می کند.کامبیز درمبخش هنرمند بود، آرام و مهربان. 
کم می گفت اما دیدن و دقیق دیدن را با کوتاهترین و 
گویاترین بیان یاد می داد و در کار هنر مستمر، بااراده 

و فعال بود.«
یادش گرامی.

     
 برپایی »انتروپسین«
 در گالری سیحون 

نمایشــگاه نقاشــی عرفان بی باک بــا عنوان 
»انتروپســین« در گالری ســیحون برگزار شد. 
بی باک در گفــت و گو با هنرآنلاین بــا بیان اینکه 
۲1 اثر با متریال ورق مــس، چرم، رنگ اکریلیک و 
ترکیب مواد روی چوب به نمایش درآمده اســت، 
گفت: این مجموعه از سال 9۷ آغاز شد و ایده اولیه 
آن زمانی شکل گرفت که به همراه یکی از اقوام که 
دانشجوی ژنتیک بود به جلسه تشریح حیوانات رفتم. 
چیز هایی که در آزمایشگاه دیدم جرقه این مجموعه 
را زد و پس از آن به مطالعه درباره انقراض حیوانات 
و... پرداختم که در شکل گیری این مجموعه بسیار 
تأثیرگذار بود. بی باک ادامــه داد: ابزاری که من در 
اختیار دارم طراحی، نقاشی و کمی مجسمه سازی 
است و تنها راهی که می توانستم این مسائل را بیان 
کنم و به اهمیت آن ها بپردازم همین کار ها بود. در دو 
دهه گذشته از کلمه »آنتروپوسین« برای توصیف 
تغییرات بی سابقه انسان در سیاره زمین استفاده 
شده است. این نام به دوره جدیدی اطلاق می شود 
که بیشتر دانشمندان آغازش را از انقلاب صنعتی 
می دانند و این مســأله را مطرح می کنــد که آثار 
فعالیت انسانی تا میلیون ها سال آینده در رسوبات 
و صخره ها به جا می ماند. وقتی جانداری منقرض 
می شــود یک دفترچه در مورد طبیعت را از دست 
می دهیم و هر موجودی که نابود می شود بخشی از 
محیط زیست ما از بین می رود. او درباره متریال های 
به کار رفته در این آثار گفت: کار ها روی چوب انجام 
شده اند زیرا می خواستم از همان چیز هایی که در 
طبیعت هست استفاده کنم. این چوب ها را نخریدم 
بلکه تکه های چوبی که در طبیعت ر ها شده بودند را 
استفاده کردم. روی آن ها ورقه های فلز وجود دارد 
و اشاره به این مسأله است که عنصر فلز در طبیعت 
وجود دارد اما ورق فلز را انسان فرآوری کرده است و 
باز هم تأکید براین است که انسان ها باعث تغییرات 

طبیعت هستند.

تجسمی

فرهنگ و هنر

رئیس مرکز تدوین مقررات ایمنی حمل و نقل پدافند 
غیرعامل و مدیریت بحران وزارت راه و شهرسازی  اعلام 
کرد که از اول آذر ماه افرادی که واکســن نزده باشند یا 
تست منفی پی ســی آر نداشته باشــند، نمی توانند به 
مسافرت بروند و در آینده نه چندان دور تنها افرادی که 

واکسینه شده باشند، اجازه سفر دارند.
رضا نفیســی در گفت وگو با ایســنا درباره جزئیات 
ممنوعیت هوشمند ســفر که از دو هفته آینده اجرایی 
خواهد شد، اظهار کرد: با توجه به ظرفیت 8۰ درصدی 
پذیرش مســافر برای قطــار و اتوبوس از ابتــدای ماه 
آینده تنها کسانی که واکسن زده باشند یا تست منفی 
همراه شان باشد، می توانند با وسایل حمل ونقل عمومی 
به مسافرت بروند، در غیر این صورت از اول آذر ماه اجازه 
ســفر نخواهند داشــت.وی همچنین افزود: به زودی 

سامانه امید راه اندازی می شود و از این طریق همه مردم 
کنترل خواهند شد. در این سامانه افراد مبتلا به کرونا یا 
مشکوک قابل شناسایی و رصد بوده و به آنها اجازه تردد 
حتی با وسیله شخصی شان نیز داده نخواهد شد. با این 
روش مردم به واکسینه شدن و تضمین سلامت جامعه و 

در امان ماندن از ویروس کرونا تشویق می شوند.

نمایشــگاه چیت بافی )چیق بافــی( و محصولات 
عشــایری ایــلام در ســاختمان مرکــزی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افتتاح شد.

به گزارش میراث آریا، این نمایشگاه شنبه 1۵ آبان 
1۴۰۰ افتتاح شــد. در این نمایشــگاه آثاری از هلن 
جوانمرد هنرمند و کارآفرین ایلامی به نمایش درآمده 

و تا پایان هفته جاری ادامه دارد.
در این نمایشگاه صد اثر از این هنرمند صنایع دستی 
به نمایش گذاشته شــده که این آثار شامل چیت های 
بافته شده، سبد، آویزهای پرده ای، چیت های تزئینی، 
جاجیم و موج، گلیم طرح قدیم و جدید، نمد، خورجین، 

طناب )رسن( و... است.
هدف اصلی برگــزاری ایــن نمایشــگاه معرفی 
صنایع دستی ایلام و به روزرسانی آن در اقتصاد کشور 

و نشــان دادن ایده تلفیقی چیت از هنر قدیم و جدید 
است.

علاقه مندان می توانند از ســاعت 8 تــا 1۴ برای 
بازدید از این نمایشگاه به ســاختمان مرکزی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به آدرس 
خیابان آزادی تقاطع بزرگراه یادگار امام مراجعه کنند.

ارائه کارت واکسن برای سفر الزامی شدنمایشگاه محصولات عشایری ایلام در وزارت میراث فرهنگی
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